
3    سیاسـت   سال پنجم
شماره    1395

a r m a n m e l i . i r

گـــــــپ
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خزعلی ها دردولت

 آرمان ملی: دو خواهر با یک دیدگاه. 
دو خواهر که هر دو ریشه اصولگرایی 
دارند و پس از سال ها که حضورشان 
در عرصه سیاست کمرنگ بود، با آغاز 
دولت سیزدهم به میدان وارد شدند. 
انسیه و کبری خزعلی فرزندان مرحوم 
آیت ا... خزعلی از چهره های خبرساز این 
ماه های کشورند. انسیه بر کرسی معاونت 
زنان وخانواده ریاست جمهوری تکیه زد 
و کبری نماینده شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در شورای فرهنگی اجتماعی 
زنان از سال 1368 تاکنون است. حضور 
این دو خواهر در رسانه ها  زمانی اوج 
گرفت که رئیس جمهور در توصیه به 
مسئولی که فرزندش برای ادامه تحصیل 
در کشوری دیگر ویزا گرفته بود گفت: 
»اگر فرزند به خارج رفت، پدر هم 
برود!« و پس از آن مهدی برادر کبری 
و انسیه افشاگری را آغاز کرد: »نه تنها 
پسر کبری؛ حتی خواهرزاده دیگرم، 
یعنی دختر ایشان نیز سال هاست که 
در آمریکا زندگی می کند. پسر انیسه 
خانم هم که در کانادا صاحب شرکتی 
است که در زمینه »وی پی ان« فعالیت 
می کند، می دانید که ثبت شرکت در 
کانادا هزینه ای بیش از صد میلیارد ریال 
دارد. مساله من این نیست که چرا این 
عزیزان یا هر هموطن دیگری به خارج 
از کشور مهاجرت و زندگی کند که این 
حق هر کسی است اما این عزیزان با 
رانت رفته اند و این موفقیت ها را به دست 
آورده اند. این درست نیست که والدین 
کسی در ایران موافق فیلترینگ باشد اما 
او در خارج از ایران در زمینه »وی پی ان« 

کار کند.« 
 کبری و انسیه قبل از دستور 

رئیسی 
این بار مساله گشت ارشاد و نحوه 
مواجهه با افراد بدحجاب بود که سبب 
شد اظهارات انسیه و کبری مدنظر قرار 
گیرد. شهیندخت مولاوردی معاون 
روحانی در دولت های یازدهم و دوازدهم 
گفته است: » مصوبه حجاب و عفاف 
طرح شورای فرهنگی اجتماعی زنان 
است. این مصوبه دستپخت شورای 
فرهنگی اجتماعی زنان است که خانم 
کبری خزعلی از روسا و اعضای دائمی 
آن شورا و از بانیان آن بود.« معصومه 
ابتکار معاون دیگر روحانی هم گفته 
است: »در دولت دوازدهم به خاطر 
آنکه معاون رئیس جمهور در امور زنان 
و خانواده عضو شورای عالی انقلاب 
فرهنگی است، شاهد بودم که مشخصا 
طیف منتسب به خانم کبری خزعلی 
و خانم زهرا آیت اللهی از طریق شورای 
فرهنگی اجتماعی زنان این موضوع را 
دنبال می کردند، آیین نامه انضباطی 
به شورای عالی انقلاب فرهنگی آمد 
که تاکید بر سخت گیری ها داشت و از 
سوی آن طیف حمایت می شد. آنجا 
نیز اعتراض و سوال کردم که چرا بر این 
رویکرد نادرست پافشاری می کنید، اما 
به جای گوش شنوا شاهد اتهام زنی از 
سوی طیف خانم کبری خزعلی بودم.« 
انسیه هم در مردادماه گفت: »یکی از 
مواردی که درباره عوامل طلاق ها مطرح 
است خیانت ها و عدم حفاظت ها و حفظ 
حریم ها است که یکی از دلایل آن مساله 
حجاب است. مساله نگهداری حدود 
بین زن و مرد و نگهداری حدود دین و 
شرع است که اینها بر اساس خانواده و 
در مرحله بعد به خود خانم ها صدمه 
می زند و موجب خشونت های عدیده ای 
برای زنان می شود.« اما زمانی که حضور 
فرزندان دو خواهر در خارج کشور فاش 
شد؛ مواضع مانند گذشته نبود. انسیه 
خزعلی درباره مسائلی که در خصوص 
آموزش های گشت ارشاد برای افراد و 
تاکید بر این که در مساله حجاب باید 
کار فرهنگی صورت گیرد و در پاسخ به 
این سوال که آیا آموزش های ۲ ساعته 
می تواند تاثیرگذار باشد یا خیر، عنوان 
کرد: به نظر من نمی تواند تاثیرگذار باشد. 
خزعلی درباره اینکه معاونت زنان و نهاد 
خانواده ریاست جمهوری آیا برنامه ای 
در این خصوص دارد، بیان کرد: برنامه 
داریم و طرح هم داده ایم. روابط عمومی 
شورای فرهنگی اجتماعی زنان و خانواده 
اظهارات منتسب به کبری خزعلی، 
رئیس این شورا را تکذیب کرد. در این 
تکذیبیه آمده است: »بار دیگر دشمنان 
قسم خورده انقلاب اسلامی و ایادی 
رسانه ای ایشان با دروغ و کینه توزی 
اظهارنظری غیرواقعی را به سرکار خانم 
دکتر کبری خزعلی نسبت دادند و 
برخی افراد نیز به دور از اخلاق و انصاف 
این دروغ را بازنشر داده اند، بدین وسیله 
ضمن تکذیب این اظهارنظر نادرست 
به اطلاع می رساند ایشان هیچ گونه 
مصاحبه یا سخنرانی درباره این موضوع 
نداشته اند و مواضع انقلابی و فرهنگی 
ایشان از طریق رسانه های رسمی کشور 
اطلاع رسانی می شود. پیگیری حقوقی 
موضوع با عناوین نشر اکاذیب و تهمت و 

افترا برای ایشان محفوظ است.« 

  آرمان ملی : روز گذشته برنا نوشت: »کریمی قدوسی، 
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس در اظهار نظری گفت: 
»دستگاه های امنیتی از قبل به مراکز مهمی که احتمال ایجاد 
التهاب و آشوب در آنها وجود داشت، دستورالعمل دادند و 
در زندان اوین هم یگان امنیتی کاملًا در آمادگی بود. در این 
حادثه فردی با چاقو خود را به بند مهدی هاشمی رفسنجانی 
می رساند و درصدد کشتن او برمی آید اما مهدی هاشمی از دو 
روز قبل به درخواست خود از آن بند جابه جا شده بود! این را هم 
بگویید که می خواستند در این آتش سوزی بزرگ یک جمعی از 
زندانی ها کشته شوند و مهدی هم با آن سوابقش کشته شود و 
برای جمهوری اسلامی مظلوم چه پاپوشی درست کنند و چه 
التهاب آفرینی در دنیا و منطقه و کشور کنند کمک هایی هم که 
از بیرون رفته کاملا مسلط و حقیقتاً هوشیارانه عمل شده که 
امروز ما درخواست کرده ایم اعضای شورای تامین تهران تشریف 
می آورند کمیسیون امنیت که تشکر کنیم از زحمات، دقت ها، 
تلاش ها و مجاهدت های آنها چه در تهران و چه در ماجرای زندان 
اوین.« پذیرش آنچه کریمی قدوسی بیان کرد، آسان نیست چرا 
که مسئولان زندان اوین با رصد شرایط بندهای مختلف اجازه 
ایجاد خطری برای زندانیان نمی دهند و مشخص نیست کریمی 
قدوسی بر چه اساسی سعی درناامن نشان دادن زندان دارد؟ 
همچنین برنا نوشته بود یاسر هاشمی در زمان آتش سوزی در 

زندان اوین مدعی شد که »برادرش از چهارشنبه هفته گذشته تا 
روز جمعه مطابق روال همیشگی )مرخصی هفته در میان( داشته، 
اما در زمان مراجعت به زندان در روز جمعه به او گفته شده فعلا 
می تواند بیرون باشد.« مسئولان سازمان زندان ها و قوه قضائیه 
تاکنون در مورد این ادعا اظهار نظری نداشته اند.  کریمی قدوسی 
دیروز بجز پرداختن به موضوع مهدی هاشمی به چگونگی رخ 
دادن حادثه در اوین هم اشاره کرده و گفته است: » در ابتدا، 
مامور برای سرشماری زندانیان آن بند وارد می شود وقتی در را باز 
می کند آنها یک نفر را روی پتو می خوابانند و وانمود می کنند که 
او مریض است و نیاز به اورژانس دارد. درب را باز می کنند که مامور 
به داخل برود اما بلافاصله در را می شکنند و نمی گذارند باز شود 
و می ریزند داخل قسمت دوم.  از آنجا شروع می کنند وارد فضای 
دیگری می شوند یعنی کاملًا طراحی شده و برنامه ریزی شده در 
این ماجرا اقدام کردند و آن بند به طور کلی از بین می رود.« وی 
با بیان اینکه شاید حدود ۴۰ یا ۵۰ میلیارد تومان خسارت به آن 
بند زده شده باشد، گفت: ابزار و امکاناتی که آنجا وجود دارد از 
بین رفته است. بسیار مهم آن است که بررسی ها نشان داد که 
دستگاه های امنیتی و شورای امنیت کشور از قبل به همه این 
مراکز مهمی که احتمال داده می شود التهابی در آنجا به وجود 
بیاید دستورالعمل های خودش را ارسال کرده و تذکرات خودشان 
را داده اند لذا در اوین هم یگان امنیتی کاملًا آماده بوده و توانسته 

بسیار خوب این نقشه شوم دشمن را خنثی و مهار کند. 
 فائزه در زندان است

اعتراضات اخیر فرصتی برای عده ای بود تا اتهاماتی را روانه 
مخالفان سیاسی و منتقدان خودشان کنند. متهم کردن خانواده 
هاشمی از جمله سوژه های همیشگی اصولگرایان تندرو است. ۵ 
مهر برخی رسانه ها نوشتند که فائزه هاشمی در اعتراضات اخیر 
بازداشت شده است. روایت همشهری آنلاین که رسانه شهرداری 
است اما قابل تامل بود. این رسانه نوشت: » فائزه هاشمی به دلیل 
تحریک اغتشاشگران به اعتراضات خیابانی در منطقه شرق تهران، 
توسط یک نهاد امنیتی بازداشت شده است. این در حالی است که 
این تحریک ها در کشاندن معدود اغتشاشگران هم به خیابان ها 
ناکام بوده است. رسانه های غربی و ضد ایرانی به رغم پایان یافتن 
اعتراضات خیابانی همچنان در تلاش هستند که در فضای مجازی، 
فضای کشور را ملتهب نشان دهند و برای این منظور دست به دامن 
برخی چهره های مشهور شدند تا شاید بتوانند همچنان فضای 
اعتراضی را زنده نگه دارند. پیش از این هم سابقه داشته که فائزه 
هاشمی به دلیل حضور مستقیم در برخی اغتشاش های خیابانی 
بازداشت شود.« 16 مهر محسن هاشمی برادر بزرگ فائزه بدون 
پیش داوری درباره بازداشت خواهرش عنوان کرد: »خواهرم فائزه 
همچنان در بازداشت به سر می برد.« 19 مهر سخنگوی قوه قضائیه 
با بیان اینکه فائزه هاشمی فعلا در بازداشت است، گفت:  فائزه 
هاشمی به موجب دادنامه ششم بهمن ماه 1399، به اتهام فعالیت 
تبلیغی علیه نظام به 1۵ ماه حبس و ۲ سال مجازات تکمیلی 
محکوم شده است. مسعود ستایشی گفت: خانم هاشمی با قرار 
بازداشت موقت در بازداشت است و پیشینه ای از سوابق دارد. ایشان 
به موجب دادنامه 6 بهمن 1399 به اتهام فعالیت تبلیغی علیه نظام 
به تحمل 1۵ ماه حبس و دو سال مجازات تکمیلی محکوم شد. 
دادنامه دیگری هم دارد و در ۲1 آذر سال 1۴۰۰ از سوی دادگاه 
تجدیدنظر به اتهام فعالیت تبلیغی علیه نظام به یک سال حبس و 
دوسال مجازات تکمیلی و منع خروج از کشور محکوم شد. در اجرا و 
تحقق مقرراتی که داریم در 19 اسفند 1۴۰۰ پرونده او به شعبه 36 
تجدیدنظر تهران رفت و به اتهام فعالیت تبلیغی علیه نظام به تحمل 
1۵ ماه حبس تعزیری و ۲ سال مجازات تکمیلی مثل ممنوعیت 
فعالیت در فضای مجازی و... محکوم شد. وی افزود: اتهامات جدید 
ایشان در شعبه دادسرای امنیت مطرح است و اتهامات او اجتماع و 
تبانی و اخلال در نظم عمومی و فعالیت تبلیغی علیه نظام است و با 
قرار بازداشت موقت درتهران است و ان شاءا... سریعا پرونده ایشان 
رسیدگی می شود و به دادگاه ارسال خواهد شد و محکومیتشان 
در شرف اجرا است. تاریخ دادنامه ایشان 19 اردیبهشت ماه سال 

1۴۰1 است. 

 »آرمان ملی« رویکردهای تلویزیون نسبت به جامعه را بررسی می کند

از سانسور پخش زنده تا عدم توجه به خواست مخاطب 
  مصطفی ایزدی در گفت وگو با »آرمان ملی«: صدا وسیما باید رویکردهای خود را اصلاح کند

آرمان ملی-  حمید شجاعی: رویکردها 
و عملکردهای صداوسیما چندان در قامت 
واژه  ای که این رسانه آن را یدک می کشد یعنی 
»رسانه ملی« نمی گنجد و نگاهی به عملکردهای 
این رسانه طی سال های گذشته نشان می دهد 
که صداو سیما به ویژه تلویزیون رسانه ای با 
رویکردهایی  غیرقابل تغییر نشان داده و هر 
برنامه یا چهره ای که حرف  های نو که جامعه 
محور و بر اساس مطالبات مردم بوده را مطرح 
کرده با تغییراتی مواجه شده است. چه اینکه 
البته این رویه بیشتر در برنامه های زنده صدا و 
سیما رخ داده و برنامه های تولیدی این سازمان 
نیز اگر با چنین رویه ای پیش رفته اند؛ قدر مسلم 
با ممیزی مواجه شده اند .لذا اساسا برای تلویزیون 
مهم نیست که چه کسی و چه برنامه ای با چه 
میزان مخاطب در حال پخش است و اگر نکته ای 
عادی در مورد مسائل حوزه های مختلف از جمله 
اجتماعی، سیاسی، فرهنگی یا اقتصادی مطرح 
شود به راحتی با ممیزی مواجه می شود و به 
راحتی آن برنامه، مجری یا مهمان برنامه حذف 
می شود. اتفاقا اگر در بسیاری از رسانه های دنیا 
نظری بیفکنیم در برنامه های پخش زنده حتی 
اتفاقاتی رخ می دهد یا سخنانی گفته می شود 
که به جهت زنده بودن آن برنامه از آن مساله گذر 
می شود اما به نظر می رسد که احتمالا فقط در 
صداو سیمای ایران شاهد چنین مساله ای باشیم 
که حتی در آنتن زنده نیز ممیزی صورت می گیرد. 
چه اینکه اساسا نیز مهم نیست که چه برنامه ای 
در حال پخش است. خواه یک مسابقه ورزشی 
باشد، یک برنامه گفت وگو محور با حضور مهمانان 
یا صحبت های یک مداح در اجتماع عظیم مردم. 

چنانکه همین چندی پیش نیز شاهد این قضیه 
بودیم. در مراسم گردهمایی ویژه ولادت پیامبر 
اکرم)ص( که در میدان ولیعصر تهران برگزار شد 
و با پوشش زنده تلویزیونی نیز همراه بود؛ زمانی 
که محمود کریمی مداح معروف در مورد افراد کم 
حجاب صحبت کرد گفت: » تا یاد دارم نگاهم نگاه 
حضرت آقا است و نگاه شهید عمو قاسم است و 
در موضوع بی حجابی نیز یک قدم فراتر از حضرت 
آقا نرفتم و بی ادبی به هیچ کس نکردم و در هیات 
هم که می گویند افراد با موهای بیرون می آیند 
می گویم چکار دارید در خانه امام حسین)ع( 
می آیند.« مورد تشویق حاضران در این اجتماع 
بزرگ قرار گرفت؛ اما همین مساله باعث شد تا به 

سرعت پوشش زنده این مراسم قطع شود. 
  از میثم مطیعی تا عادل فردوسی پور

 این رویکرد صداوسیما صرفا بر ای امروز و 
دیروز نیست و در مقاطع گوناگون شاهد چنین 
رخدادهایی بوده ایم. چنانکه در ۲۲  بهمن شعر 
خوانی میثم مطیعی مداح انقلابی را هم برنتافتند 
و این موضوع با واکنش خود وی نیز همراه شد. 

برنامه نوروزی احسان علیخانی که با حضور 
چهره هایی همچون اکبر عبدی پخش می شد به 
دلیل حرف های وی با حذف این مهمان روبه رو 
شد. علی درستکار مجری برنامه این شب ها نیز 
که به طور مرتب این برنامه را روی آنتن داشت 
سال ها پیش درگیر این مساله شد و با خواندن 
پیام یکی از مخاطبان و پاسخ به او از فردای آن 
روز دیگر در برنامه حضور نیافت. اما شاه بیت این 
نوع نگرش صداوسیما را می توان در نوع برخورد 
مدیران با عادل فردوسی پور و برنامه نود دید. 
برنامه ای که به تنهایی بخش زیادی از مخاطبان را 
پای تلویزیون می کشاند اما به جهت برخوردهای 
سلیقه ای مدیران این برنامه و چهره  مخاطب آور 
تلویزیون نیز کنار گذاشته شد. تصور می شد با 
روی کارآمدن مدیران جدید رویکردهای صداو 
سیما نیز تغییر خواهد کرد و شاهد فصل جدیدی 
از عملکرد این رسانه خواهیم بود اما طولی نکشید 
تا این مهم برای همه آشکار شود که با تغییر 
مدیران نیز رویکردها تغییر نخواهد کرد. بسیاری 
بر این باور است که به جهت همین رویکردها است 

که مخاطبان صداو سیما طی سال های گذشته  
کاهش پیدا کرده  است. 

  رسانه بخشی از حاکمیت
یک کارشناس رسانه در خصوص عملکرد صدا 
و سیما اظهار داشت: عملکرد صدا وسیما طی 
چند وقت اخیر نشان داده که دیگر آن  مرجعیت 
سابق را در میان مردم و مخاطبان ندارد و حتی 
مواضع برخی اصولگرایان نیز نشان می دهد که 
صدا وسیما چندان نتوانسته عملکرد مناسبی 
داشته باشد.  . مصطفی ایزدی به »آرمان ملی« 
گفت: مسئولان صدا و سیما همیشه به دنبال 
این بودند که چرا مردم به رسانه های فارسی 
زبان خارج از کشور توجه می کنند که در این 
مدت تلویزیون با عملکردهایش ثابت کرد که 
دلیل توجه عام جامعه به رسانه های خارجی 
چیست. وقتی توجهی به خواست مردم نشود 
ریزش مخاطب امری اجتناب ناپذیر است.  ایزدی 
تصریح کرد: برخی فکر می کنند اگر در شبکه ۴ 
که قشر خاصی مخاطب آن هستند یک مناظره 
بین برخی چهره های علمی و سیاسی بگذارند 
وظیفه خود را انجام دادند؛ در صورتی که تمام 
چهره ها و شخصیت  هایی که در قبال جامعه 
اظهارنظرهای سودمند کرده و از مطالبات مردم 
گفته اند کنار گذاشته شدند. چندین سال است که 
اصلاح طلبان و دیگر چهره های سیاسی می گویند 
این نوع رویکردهای صدا و سیما درست نیست 
و باید اصلاح شود، اما امروز دیگر برای همه این 
مساله ثابت شده و همه خواستار این موضوع 
هستند. وی تاکید کرد: برخی از مدیران میانی 
و بسیاری از هنرمندان با این رویکرد صداو سیما 

نسبتی ندارند و معترضند. 

  علی اکبر فرازی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
برجام بیش از شانگهای بر توان 

اقتصادی تهران می افزاید
 آرمان ملی: اتحادیه اروپا در فاصله چند روز از 
تحریم های کانادا علیه مقامات تهران، تحریم هایی را 
علیه افراد و نهادهای مختلف ایرانی وضع کرده است. 
به نظر می رسد این تحریم ها در شرایطی که پرونده 
هسته ای در دستور کار طرفین قرار دارد نوعی نشانه 
باشد که بر اساس آن، احتمالا آینده برجام چندان هم 
روشن نخواهد بود. از سوی دیگر البته برخی مقامات 
غربی با ارسال پیام به رسانه ها در حال القای این معنا 
هستند که این ایران است که به دنبال مذاکره نیست. 
درحالی که تهران دقیقا بر نقطه منطقی ای دست 
گذاشته است. ایران خواستار بسته شدن پرونده 
هسته ای خود در آژانس بین المللی انرژی اتمی است. 
پرونده ای که اگر بسته نشود به مثابه استخوان لای 
زخم باقی خواهد ماند و می تواند در آینده حربه ای 
در دست غربی ها برای وضع تحریم علیه ایران باشد. 
»آرمان ملی« به بهانه بازگشت طرفین به برجام و 
وضع تحریم های جدید علیه ایران با علی اکبر فرازی، 
دیپلمات و کارشناس مسائل سیاسی به گفت وگو 
پرداخته است. فرازی معتقد است:»اتحادیه اروپا و 
غربی ها در انتظار بودند که وضعیت برجام تعیین 
تکلیف شود. از این رو با تحریم های جدید در نظر دارند 
فشارهای بیشتری را به تهران وارد کنند تا بحث برجام 

به سرانجام برسد.«
 اتحادیه اروپا تحریم های جدیدی علیه 
تهران و مقامات ایران وضع کرده است. وضع 
تحریم های اخیر را در شرایطی که هنوز امید 
در ارتباط با احیای برجام وجود دارد را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
 با توجه به تحولات اخیر اتحادیه اروپا تحریم های 
جدیدی را علیه جمهوری اسلامی ایران وضع کرده که 
واکنش های مختلفی را به دنبال داشته است. اتحادیه 
اروپا و غربی ها در انتظار بودند که وضعیت برجام تعیین 
تکلیف شود. از این رو با تحریم های جدید در نظر دارند 
فشارهای بیشتری را به تهران وارد کنند تا بحث برجام 
به سرانجام برسد. گرچه اروپایی ها و آمریکایی ها اشاره 
کردند که برجام دیگر برای آن موضوع روی میز نیست. 
از این منظر اگر برجام به سرانجام می رسد ایران شاهد 
وضع تحریم های فعلی نبود. طرف ایرانی اعلام کرده 
بود که اگر اروپا دست به تحریم ایران بزند تهران نیز 
مقابله به مثل خواهد کرد. این درحالی است که وظیفه 
دیپلمات ها استفاده از ادبیات دیپلماتیک است. وزارت 
خارجه نقش تبیین و بهبودسازی روابط را عهده 
دارد. البته عمل متقابل حق ایران است و از لحاظ 
دیپلماتیک باید به سمت راهکارهایی حرکت کرد که 
از مشکلات کنونی در عرصه دیپلماسی کاسته شود. 

 آمریکایی ها در گذشته تحریم هایی با سویه 
اقتصادی علیه تهران وضع می کردند و این 
درحالی است که تحریم های فعلی اقتصادی 
نیست. چه میزان احتمال دارد غربی ها فعلا در 

اندیشه اعلام پایان برجام نباشند؟
تحریم های فعلی جنبه نمادین ندارد و در مجموع 
وضع تحریم بر زندگی مردم اثر می گذارد. البته ممکن 
است شروع تحریم ها نمادین باشد اما روند تحریم ها 
اگر ادامه یابد می تواند جنبه اقتصادی پیدا کند. باید 
واقع بین بود و تکلیف را در ارتباط با تحریم ها مشخص 
کرد. بیش از 1۰ سال است که برنامه توسعه ایران 
متوقف شده است. از این رو نمی توان تحریم های 
فعلی را صرفا نمادین دانست. همین تحریم های 
نمادین می تواند در آینده به تحریم های اقتصادی هم 

تبدیل شود. 
  ایران در برابر تحریم های اروپا اعلام کرده 
که در صورت امتداد تحریم، مقابله به مثل 
خواهد کرد. کیفیت این اقدام ایران تا چه اندازه 

می تواند بازدارنده باشد؟
 عمل متقابل حق طبیعی هر کشوری است اما 
مکانیزم های مختلفی در ارتباط با این حق وجود دارد. 
در ارتباط با ایران نیز باید بررسی کرد که دیپلماسی 

ایران برای استفاده از این حق چیست. 
  چرا رویکردی که غربی ها علیه ایران اعمال 
کرده اند متناقض است؟ از یکسو گفت وگو با 
ایران در پرونده هسته ای را ادامه می دهند و 
خواستار توافق در پرونده هسته ای هستند و از 
سوی دیگر تحریم های جدید علیه ایران وضع 

می کنند؟
برجام  به  بازگشت  به  مناسب  زمان  در  باید 
می اندیشیدیم اما در زمان فعلی که برجام به ثمر 
ننشسته طبیعی است که هر دو طرف زبان دیگری 
را برای گفت وگو به کار گیرند. غربی ها در حال حاضر 
در حال بررسی شایعات مختلف در ارتباط با کمک 
پهبادی ایران به روسیه در جنگ با اوکراین را مطرح 
می کنند. این شایعات از سوی دیپلمات های ایران 
چندین بار تکذیب شده است. ایران حضور پهپادی در 
اوکراین را تکذیب کرده است و باید در ادامه مخالفان 

را ناامید کند تا درگیر یک پروژه دردسرساز نشویم.
  اگر به هر علت برجام احیا نشود آنگاه تهران 
می تواند از شانگهای برای جایگزینی برجام 

استفاده کند؟
 حضور ایران در هر پیمان اقتصادی، امنیتی و 
بین المللی وزن معادل همان حضور دارد و نه بیشتر. از 
این منظر باید از تحلیل برخی کارشناسان تعجب کرد 
که دائما اعلام می کنند در صورت عضویت ایران در 
پیمان شانگهای تهران به سایر نهادهای اقتصادی و 
سیاسی و منطقه ای نیاز ندارد. وزن برجام از شانگهای 
بیشتر است و اساسا شانگهای قابل مقایسه با برجام 
نیست. اگر برجام اجرایی شود، بسیاری از مسائل و 
مشکلاتی که در مسیر توسعه و بهبود مناسبات ایران 
با سایر کشورها وجود دارد، برداشته می شود. از این 
منظر باید به برجام بیش از هر چیزی اهمیت داد و در 

ارتباط با آن مذاکره و رایزنی کرد. 

کریمی قدوسی : هدف از آتش سوزی در زندان اوین کشتن مهدی بود!

هاشمــــی ها در اوین 

 
  منکر

  کاستی ها 
نشویم

    
  تصمیم 

 هیجانی 
نگیرید

معاون وزیر ورزش و جوانان اظهار کرد: توصیه من 
به جوانان و نوجوانان مشابه توصیه مقام معظم رهبری 
و بزرگان است و به نظرم جوانان باید با دقت بیشتری 
تحولات را رصد و از تصمیمات هیجانی پرهیز کنند. 
وحید یامین پور افزود: می پذیرم که سوء تفاهمات وجود 
دارد و ممکن است خطاهایی رخ داده باشد ولی باید 
توجه داشت که تصمیم گیری هیجانی به همه آسیب 

خواهد زد.

 یک نماینده مجلس تاکید کرد: اگر منکر کاستی یا 
ضعف ها شویم هم قطاران خیانتکاران هستیم. فرهاد 
بشیری گفت: بر ما است که با هوشیاری و صبورانه 
سخنان دلبندان مان را شنیده صف آنان را از نوکران 
و مواجب بگیران دشمن جدا بدانیم و بدانیم که اگر 
وضع موجود را سیاه بنمایانیم همراه جنایتکارانیم. اگر 
منکر کاستی یا ضعف ها شویم هم قطاران خیانتکاران 

هستیم .

فعال سیاسی با اشاره به مطرح کردن »صولت 
مرتضوی« از سوی دولت برای وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، گفت: مرتضوی یک سابقه طولانی و 
مثبت از همکاری با رئیس جمهور برجای گذاشته است. 
حسین کنعانی مقدم ادامه داد: اگر آقای رئیسی به عنوان 
رئیس جمهور با وزیر کار خود همکاری نزدیک تری 
به لحاظ شناختی داشته باشد، به طور قطع وزیر کار 

موفق تری را خواهد داشت.

 چهارشنبه 
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  طلسم 
 وزارت کار 
می شکند؟


